

# Hate speech legislation in Russia

Russian legislation applies the Criminal Code (CC) for felonies and the Code of Administrative Offenses (CoAO) for misdemeanors.

## Incitement to hatred

Articles 20.3.1 of CoAO is applied for the first offence during the year in the absence of aggravation circumstances (used in court decisions about one thousand three hundred times in 2022). Article 282 of CC is applied for repeated violations during the year or in the presence of aggravation circumstances (used in court sentences 51 times in 2022).

### IN RUSSIAN

Статья 20.3.1 КоАП. Возбуждение ненависти либо вражды, а равно унижение человеческого достоинства

Действия, направленные на возбуждение ненависти либо вражды, а также на унижение достоинства человека либо группы лиц по признакам пола, расы, национальности, языка, происхождения, отношения к религии, а равно принадлежности к какой-либо социальной группе, совершенные публично, в том числе с использованием средств массовой информации либо информационно-телекоммуникационных сетей, включая сеть "Интернет", если эти действия не содержат уголовно наказуемого деяния, –

влекут наложение административного штрафа на граждан в размере от десяти тысяч до двадцати тысяч рублей, или обязательные работы на срок до ста часов, или административный арест на срок до пятнадцати суток; на юридических лиц – от двухсот пятидесяти тысяч до пятисот тысяч рублей.

### IN ENGLISH:

#### **Article 20.3.1 of CoAO. Incitement of hatred or enmity as well as abasement of human dignity**

Actions aimed at incitement of hatred or enmity, as well as abasement of dignity of a person or a group of persons on the basis of sex, race, nationality, language, origin, attitude to religion, as well as affiliation to any social group, if these acts have been committed in public or with the use of mass media or information and telecommunication networks including the Internet, if they do not constitute a criminal act,

– shall entail imposition of an administrative fine upon individuals in the amount of ten thousand to twenty thousand roubles, or up to 100 hours of community service, or up to fifteen days of administrative arrest; imposition of an administrative fine upon legal entities in the amount of two hundred fifty thousand to five hundred thousand roubles.

#### **Статья 282 УК. Возбуждение ненависти либо вражды, а равно унижение человеческого достоинства**

1. Действия, направленные на возбуждение ненависти либо вражды, а также на унижение достоинства человека либо группы лиц по признакам пола, расы, национальности, языка, происхождения, отношения к религии, а равно принадлежности к какой-либо социальной группе, совершенные публично или с использованием средств массовой информации либо информационно-телекоммуникационных сетей, в том числе сети "Интернет", лицом после его привлечения к административной ответственности за аналогичное деяние в течение одного года, –

наказываются штрафом в размере от трехсот тысяч до пятисот тысяч рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от двух до трех лет, либо принудительными работами на срок от одного года до четырех лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет, либо лишением свободы на срок от двух до пяти лет.

2. Те же деяния, совершенные:

- а) с применением насилия или с угрозой его применения;
- б) лицом с использованием своего служебного положения;
- в) организованной группой, –

наказываются штрафом в размере от трехсот тысяч до шестисот тысяч рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от двух до трех лет, либо принудительными работами на срок от двух до пяти лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет, либо лишением свободы на срок от трех до шести лет.

IN ENGLISH:

Article 282 of CC. Incitement of Hatred or Enmity, as Well as Abasement of Human Dignity

1. Actions aimed at the incitement of hatred or enmity, as well as abasement of dignity of a person or a group of persons on the basis of sex, race, nationality, language, origin, attitude to religion, as well as affiliation to any social group, if these acts have been committed in public or with the use of mass media or telecommunication systems including Internet, by a person who faced administrative responsibility for a similar act during the same year, –

shall be punishable with a fine in the amount of 300 thousand to 500 thousand roubles, or in the amount of a wage/salary or any other income of the convicted person for a period of two to three years, or with compulsory labour for a term of one to four years with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years, or with deprivation of liberty of two to five years.

2. The same deeds committed:

- а) with the use of violence or with the threat of its use;
- б) by a person through his official position;
- с) by an organised group, –

shall be punishable with a fine in the amount of 300 thousand to 600 thousand roubles, or in the amount of a wage/salary or any other income of the convicted person for a period of one to three years, or with compulsory labour for a term of two to five years with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years, or with deprivation of liberty for three to six years.

## **Public Appeals for the performance of Extremist Activity**

Russia has a law “On counteracting extremist activity”. The definition of such an activity includes various forms of hate speech. It’s well described and cited in [http://www.inach.net/fileadmin/user\\_upload/FV-Legislation\\_related\\_to\\_Cyber\\_Hate.pdf](http://www.inach.net/fileadmin/user_upload/FV-Legislation_related_to_Cyber_Hate.pdf) . Public incitement to such an activity is a crime (used in court sentences 356 times in 2022).

IN RUSSIAN:

**Статья 280 УК. Публичные призывы к осуществлению экстремистской деятельности**

1. Публичные призывы к осуществлению экстремистской деятельности

наказываются штрафом в размере от ста тысяч до трехсот тысяч рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от одного года до двух лет, либо принудительными работами на срок до трех лет, либо арестом на срок от четырех до шести месяцев, либо лишением свободы на срок до четырех лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на тот же срок.

2. Те же деяния, совершенные с использованием средств массовой информации либо информационно-телекоммуникационных сетей, в том числе сети "Интернет", –

наказываются принудительными работами на срок до пяти лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет или без такового либо лишением свободы на срок до пяти лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет.

IN ENGLISH:

### **Article 280 of CC. Public Appeals for the performance of Extremist Activity**

1. Public appeals for the performance of extremist activity –

Shall be punishable with a fine in an amount from 100 to 300 thousand roubles, or in the amount of the wage or salary, or any other income of the convicted person for a period of one to two years, or by compulsory labour for a term of up to three years, or by arrest for a term of four to six months, or by deprivation of liberty for a term of up to four years with the deprivation of the right to occupy certain posts or to engage in a certain activity for the same time term.

2. The same acts, committed with the use of the mass media or telecommunication systems including Internet, –

shall be punishable by compulsory labour for a term of up to five years with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years or without such, or by deprivation of freedom for a term of up to five years with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years or without such.

## **The historical revisionism**

Glorifying or denying of Nazi crimes is criminalized, but it is criminalized along with many other actions and statements of completely different nature (used in court sentences 42 times in 2022).

IN RUSSIAN:

### **Статья 354.1. Реабилитация нацизма**

1. Отрицание фактов, установленных приговором Международного военного трибунала для суда и наказания главных военных преступников европейских стран оси, одобрение преступлений, установленных указанным приговором, а равно распространение заведомо ложных сведений о деятельности СССР в годы Второй мировой войны, о ветеранах Великой Отечественной войны, совершенные публично, –

наказываются штрафом в размере до трех миллионов рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период до трех лет, либо принудительными работами на срок до трех лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет, либо лишением свободы на тот же срок с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет.

2. Те же деяния, совершенные:

- а) лицом с использованием своего служебного положения;
- б) группой лиц, группой лиц по предварительному сговору или организованной группой;
- в) с использованием средств массовой информации либо информационно-телекоммуникационных сетей, в том числе сети "Интернет";
- г) с искусственным созданием доказательств обвинения, –

наказываются штрафом в размере от двух до пяти миллионов рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от одного года до пяти лет, либо принудительными работами на срок до пяти лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до пяти лет, либо лишением свободы на тот же срок с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до пяти лет.

3. Распространение выражающих явное неуважение к обществу сведений о днях воинской славы и памятных датах России, связанных с защитой Отечества, а равно осквернение символов воинской славы России, оскорбление памяти защитников Отечества либо унижение чести и достоинства ветерана Великой Отечественной войны, совершенные публично, –

наказываются штрафом в размере до трех миллионов рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период до трех лет, либо обязательными работами на срок до трехсот шестидесяти часов, либо исправительными работами на срок до одного года, либо принудительными работами на срок до трех лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет, либо лишением

свободы на тот же срок с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет.

4. Деяния, предусмотренные частью третьей настоящей статьи, совершенные группой лиц, группой лиц по предварительному сговору или организованной группой, или с использованием средств массовой информации либо информационно-телекоммуникационных сетей, в том числе сети "Интернет", –

наказываются штрафом в размере от двух до пяти миллионов рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от одного года до пяти лет, либо принудительными работами на срок до пяти лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до пяти лет, либо лишением свободы на тот же срок с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до пяти лет.

IN ENGLISH:

#### **Article 354.1 of CC. Rehabilitation of Nazism**

1. Denying facts recognized by the international military tribunal that judged and punished the major war criminals of the European Axis countries, approving of the crimes this tribunal judged, and spreading intentionally false information about the Soviet Union's activities during World War II, if these acts have been committed in public, –

shall be punishable with a fine up to three million roubles, or in the amount of the wage or salary, or any other income of the convicted person for a period of up to three years, or by compulsory labour for a term of up to three years with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years, or by deprivation of liberty for a term of up to three years.

2. The same deeds committed

a) by a person through his official position;

b) by a group of persons or a group of persons by previous concert, or by an organised group;

c) committed with the use of the mass media or telecommunication systems including Internet;

d) with artificially creating evidence for the prosecution, –

shall be punishable with a fine of one to five million roubles, or in the amount of the wage or salary, or any other income of the convicted person for a period from one to five years, or by compulsory labour for a term of up to three years with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years, or by deprivation of liberty for a the same term with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years.

3. Spreading of information on military and memorial commemorative dates related to Russia's defense that is clearly disrespectful of society, or publicly desecrating symbols of Russia's military glory, insulting the memory of the defenders of the Fatherland or humiliating the honor and dignity of veterans" of the Great Patriotic War, if these acts have been committed in public, –

shall be punishable with a fine up to three million roubles, or in the amount of the wage or salary, or any other income of the convicted person for a period of up to three years, or by compulsory works for a term of up to 360 hours, or by corrective labour for a term of up to one year, or by compulsory labour for a term of up to three years with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to three years.

4. Acts provided for in part three of this article, committed by a group of persons or a group of persons by previous concert, or by an organised group, or committed with the use of the mass media or telecommunication systems including Internet, –

shall be punishable with a fine from one to five million roubles, or in the amount of the wage or salary, or any other income of the convicted person for a period from one to five years, or by compulsory labour for a term of up to five years with wth deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to five years, or by deprivation of liberty for a the same term with deprivation of the right to hold specified offices or to engage in specified activities for a term of up to five years.

# Public demonstration of banned symbols

Articles 20.3 of CoAO is applied for the first offence during the year (used in court decisions about three thousand times in 2022). Article 282.4 of CC is applied for repeated violations during the year or in the presence of aggravation circumstances (was just introduced in 2022).

IN RUSSIAN

**Статья 20.3 КоАП. Пропаганда либо публичное демонстрирование нацистской атрибутики или символики, либо атрибутики или символики экстремистских организаций, либо иных атрибутики или символики, пропаганда либо публичное демонстрирование которых запрещены федеральными законами**

1. Пропаганда либо публичное демонстрирование нацистской атрибутики или символики, либо атрибутики или символики, сходных с нацистской атрибутикой или символикой до степени смешения, либо атрибутики или символики экстремистских организаций, либо иных атрибутики или символики, пропаганда либо публичное демонстрирование которых запрещены федеральными законами, –

влечет наложение административного штрафа на граждан в размере от одной тысячи до двух тысяч рублей с конфискацией предмета административного правонарушения либо административный арест на срок до пятнадцати суток с конфискацией предмета административного правонарушения; на должностных лиц – от одной тысячи до четырех тысяч рублей с конфискацией предмета административного правонарушения; на юридических лиц – от десяти тысяч до пятидесяти тысяч рублей с конфискацией предмета административного правонарушения.

2. Изготовление или сбыт в целях пропаганды либо приобретение в целях сбыта или пропаганды нацистской атрибутики или символики, либо атрибутики или символики, сходных с нацистской атрибутикой или символикой до степени смешения, либо атрибутики или символики экстремистских организаций, либо иных атрибутики или символики, пропаганда либо публичное демонстрирование которых запрещены федеральными законами, –

влечет наложение административного штрафа на граждан в размере от одной тысячи до двух тысяч пятисот рублей с конфискацией предмета административного правонарушения; на должностных лиц – от двух тысяч до пяти тысяч рублей с конфискацией предмета административного правонарушения; на юридических лиц – от двадцати тысяч до ста тысяч рублей с конфискацией предмета административного правонарушения.

Примечание. Положения настоящей статьи не распространяются на случаи использования нацистской атрибутики или символики, либо атрибутики или символики, сходных с нацистской атрибутикой или символикой до степени смешения, либо атрибутики или символики экстремистских организаций, при которых формируется негативное отношение к идеологии нацизма и экстремизма и отсутствуют признаки пропаганды или оправдания нацистской и экстремистской идеологии.

IN ENGLISH:

**Article 20.3 of CoAO. Propaganda or public demonstration of Nazi attributes or symbols, or attributes or symbols of extremist organizations, or other attributes or symbols propaganda or public demonstration of which are prohibited by federal laws**

1. Propaganda or public demonstration of Nazi attributes or symbols, or attributes or symbols similar to Nazi attributes or symbols to the extent of confusion, or attributes or symbols of extremist organizations, or other attributes or symbols propaganda or public demonstration of which are prohibited by federal laws, –

shall entail the imposition of an administrative fine on citizens in the amount of one thousand to two thousand rubles with the confiscation of the subject of an administrative offense or an administrative arrest for a period of up to fifteen days with the confiscation of the subject of an administrative offense; on officials – from one thousand to four thousand rubles with confiscation of the subject of an administrative offense; on legal entities – from ten thousand to fifty thousand rubles with confiscation of the subject of an administrative offense.

2. Production or marketing for the purpose of propaganda, or the acquisition, for the purpose of marketing or propaganda, of Nazi paraphernalia or symbols, or paraphernalia or symbols similar to Nazi attributes or symbols to the extent of confusion, or attributes or symbols of extremist, –

shall entail the imposition of an administrative fine on citizens in the amount of one thousand to two thousand and five hundred rubles with the confiscation of the subject of an administrative offense; on officials – from two thousand to five thousand rubles with confiscation of the subject of an administrative offense; on legal entities – from twenty thousand to one hundred thousand rubles with confiscation of the subject of an administrative offense.

Note. The provisions of the article do not apply to the cases of use of Nazi paraphernalia or symbols, or paraphernalia or symbols similar to Nazi paraphernalia or symbols up to the degree of mixing, or paraphernalia or symbols of extremist organizations, that form a negative attitude towards the ideology of Nazism and extremism and contain no signs of propaganda or justification of Nazi or extremist ideology.

#### IN RUSSIAN

**Статья 282.4 УК. Неоднократные пропаганда либо публичное демонстрирование нацистской атрибутики или символики, либо атрибутики или символики экстремистских организаций, либо иных атрибутики или символики, пропаганда либо публичное демонстрирование которых запрещены федеральными законами**

1. Пропаганда либо публичное демонстрирование нацистской атрибутики или символики, либо атрибутики или символики, сходных с нацистской атрибутикой или символикой до степени смешения, либо атрибутики или символики экстремистских организаций, либо иных атрибутики или символики, пропаганда либо публичное демонстрирование которых запрещены федеральными законами, если эти деяния совершены лицом, подвергнутым административному наказанию за любое из административных правонарушений, предусмотренных статьей 20.3 Кодекса Российской Федерации об административных правонарушениях, –

наказывается штрафом в размере от шестисот тысяч до одного миллиона рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от двух до трех лет, либо обязательными работами на срок до четырехсот восьмидесяти часов, либо исправительными работами на срок от одного года до двух лет, либо принудительными работами на срок до четырех лет, либо лишением свободы на тот же срок.

2. Изготовление или сбыт в целях пропаганды либо приобретение в целях сбыта или пропаганды нацистской атрибутики или символики, либо атрибутики или символики, сходных с нацистской атрибутикой или символикой до степени смешения, либо атрибутики или символики экстремистских организаций, либо иных атрибутики или символики, пропаганда либо публичное демонстрирование которых запрещены федеральными законами, если эти деяния совершены лицом, подвергнутым административному наказанию за любое из административных правонарушений, предусмотренных статьей 20.3 Кодекса Российской Федерации об административных правонарушениях, –

наказывается штрафом в размере от шестисот тысяч до одного миллиона рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от двух до трех лет, либо обязательными работами на срок до четырехсот восьмидесяти часов, либо исправительными работами на срок от одного года до двух лет, либо принудительными работами на срок до четырех лет, либо лишением свободы на тот же срок.

#### IN ENGLISH:

**Article 282.4 of CC. Repeated propaganda or public demonstration of Nazi attributes or symbols, or attributes or symbols of extremist organizations, or other attributes or symbols propaganda or public demonstration of which are prohibited by federal laws**

1. Propaganda or public demonstration of Nazi attributes or symbols, or attributes or symbols similar to Nazi attributes or symbols to the extent of confusion, or attributes or symbols of extremist organizations, or other attributes or symbols propaganda or public demonstration of which are prohibited by federal laws, if these acts were committed by a person subjected to administrative punishment for any of the administrative offenses provided for by Article 20.3 of the Code of the Russian Federation on Administrative Offenses, –

shall be punishable with a fine from six hundred to one million roubles, or in the amount of the wage or salary, or any other income of the convicted person for a period from two to three years, or by compulsory works for a term of up to 480 hours, or by corrective labour for a term from one to two years, or by compulsory labour for a term of up to four years, or with deprivation of liberty for the same term.

2. Production or marketing for the purpose of propaganda, or the acquisition, for the purpose of marketing or propaganda, of Nazi paraphernalia or symbols, or paraphernalia or symbols similar to Nazi attributes or symbols to the extent of confusion, or attributes or symbols of extremist, if these acts were committed by a person subjected to administrative punishment for any of the administrative offenses provided for by Article 20.3 of the Code of the Russian Federation on Administrative Offenses, –

shall be punishable with a fine from six hundred to one million roubles, or in the amount of the wage or salary, or any other income of the convicted person for a period from two to three years, or by compulsory works for a term of up to 480 hours, or by corrective labour for a term from one to two years, or by compulsory labour for a term of up to four years, or with deprivation of liberty for the same term.